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Pkt. 12 – Mindre energiforbrug (besparelse på varme) 
2024   2025  2026 2027  
1.000 1.500 1.500 1.500 i tusind kroner  
I den periode, hvor temperaturen har været sænket som følge af Energistyrelsens 
anbefalinger, har energiforbruget til varme været mindre. Det vil være muligt at lave en 
mere permanent besparelse på varmen ved at gennemføre en fast reduktion af 
temperaturen i kommunens ejendomme til cirka 19 grader. 
Herudover vil der ved en investering i de tekniske anlæg og i mere og bedre CTS til 
fjernstyring og overvågning af energiforbruget i kommunens ejendomme kunne 
gennemføres yderligere besparelser på varmen. 
Folkeoplysningsudvalgets kommentar: Vores bekymring er, at dette kan gå ud 
over deltagerantal både på aftenskole og idrætsområdet. 19 grader i et lokale 
med stillesiddende aktivitet kan få nogle til at fravælge aftenskolerne. Det 
samme gælder i idrætshallerne, hvor specielt småbørnshold og ældrehold vil 
finde det ubehageligt og dermed fravælge aktiviteten. Det betyder at børn ikke 
starter med bevægelse tidligt og at ældre ikke kommer ud blandt ligestillede. 
Sidstnævnte kan have en konsekvens for den mentale sundhed. For øvrige 
deltagere, hvor aktiviteten foregår tæt på gulvet, vil det ligeledes føles 
ubehageligt.  På det lange sigt, er vi bekymret for bygningernes kvalitet, evt. 
udvikling af skimmelsvamp. Det bør undersøges således at kommunens 
bygningsmasse ikke forringes yderligere.  
 

 
 

Pkt. 13 – Ændret organisering (færre ejendomme med fast personale) 
2024  2025  2026   2027  
0       1.000 2.000 2.000 i tusind kroner  
Baggrund for forslaget 
I forbindelse med det hidtidige arbejde med ejendomsstrategien er der opnået en 
væsentlig besparelse via ændret organisering af personalet i Teknisk Drift og Service og i 
tilknytning til dette indarbejdelsen af mere optimale arbejdsgange. I forbindelse med den 
nuværende organisering var det et mål, at så mange ejendomme som muligt skulle have 
en pedel. Det vurderes, at der vil kunne opnås yderligere effektiviseringer ved for 
eksempel at have en lavere fast bemanding på ejendommene og flere specialiserede 
flyvere på tværs af ejendommene. 
Som et led i en ændret organisering vil der for eksempel skulle arbejdes mere med 
adgangene til kommunens bygninger og blandt andet anvendelse af mere ADK 
(automatisk dørkontrol), som kan give et mindre behov for der afsættes tid til at åbne og 
låse bygninger. Der investeres allerede nu via den årlige anlægspulje til 



ejendomsvedligehold i mere ADK. Hvis der ønskes en hurtigere udrulning, vil det kræve 
en større anlægsinvestering. 
Idrætsrådets kommentar: Inden dette forslag iværksættes bør behovet for 
bemanding i hallerne undersøges grundigt. I flere af kommunens haller 
benyttes disse også af “ikkeidrætsudøvere”, som hallernes personale er med til 
at holde skik på. Således at hærværk ikke bliver lige så slemt, som man kunne 
frygte.  
Ligeledes har vi lidt svært ved at se hvordan dette hænger sammen med 
Kalundborg kommunes princip og ønske om åbne haller.  
  
 
 

Pkt. 16 – Reducere antal kvadratmeter (driftsarealer) (ejendomsstrategi). 
2024 2025  2026  2027 
0       1.000 2.000 4.000 i tusind kroner  
Baggrund for forslaget: 
KLK-analysen fra 2019, som blev udarbejdet til B-2020, peger på, at Kalundborg 
Kommune vil kunne reducere ejendomsarealet med 20.000 m2. På baggrund af 
kommunes geografiske udstrækning vil temagruppen imidlertid pege på en eventuel 
reduktion af ejendomsarealet på 5-10.000 m2. Dette vil kunne give en besparelse på 2-4 
mio. kr. I et arbejde med at reducere driftsarealerne på ejendomsområdet, vil det være 
relevant at se på sammenlægning af funktioner, flerfunktionelle bygninger, salg af 
ejendomme, nedrivning af ejendomme, udleje af dele af bygninger, øget selvejende 
struktur og lignende. Det vil også være relevant at vurdere hvilke ejendomme, der bør 
indgå i den kommunale drift. Der kunne ses på frasalg af for eksempel golfklub, Høng 
Petanque, Spildlopperne, haller, Kathøjskolen, Bregninge Materielgård (nytteindsatsen), 
klubhuse, toiletfaciliteter og andre faciliteter på private havne og lignende. 
KLK-analysen peger på, at Kalundborg Kommune har et højt serviceniveau i relation til 
faciliteter på for eksempel idræts- og fritidsområdet. Det vil derfor være relevant særligt 
på dette område at undersøge muligheden for sammenlægning af funktioner, 
flerfunktionelle løsninger, at udnytte ledige lokaler og opnå en generelt mere optimal 
udnyttelse af faciliteterne. 
Idrætsrådets kommentar: Det er lidt svært at vurdere alle formuleringerne i 
baggrunden for forslaget. Teksten er ikke opdateret. Efter Spildlopperne er 
nævnt haller, hvilke haller er der tale om? Er der kontakt til Høng Petanque? 
Det er nyt for foreningerne, at der er et ønske om selvejende faciliteter? 
 
 

 

 

  
  



Pkt. 30 - Ændring af græspleje på grønne områder. 
2024  2025  2026   2027  
-100   100   100    100 i tusind kroner  
Baggrund for forslaget: 
Kalundborg Kommune driver cirka 1.344.000 m2 græs på grønne områder (eksklusive 
institutioner og idrætsarealer), der klippes fra 1-15 gange årligt alt efter valgt funktion 
og serviceniveau. Græsplejen forventes at koste 1.520.000 kr. i 2023. Der er løbende 
sket reduktion af græsplejen ud fra ønsker om besparelser og øget biodiversitet. Det 
vurderes, at flere arealer kan omlægges til mindre græspleje 
Idrætsrådets kommentar: I og med at det nævnes at det er eksklusive 
institutioner og idrætsarealer, forventer vi ikke at græsplejen på idrætsarealer 
forringes. Erfaringen viser fra andre kommuner, at besparelse kan opnås ved 
brug af robot-plæneklippere. Måske det kunne være interessant for Kalundborg 
kommune at undersøge dette nærmere. Græspleje med robotplæneklippere vil 
ligeledes kunne skåne nogle af de områder med blødt underlag.  
  
 

Pkt. 47 – Samdrift af foreningers brug af lokaler 
2024 2025   2026  2027 
100    100    100    100 i tusind kroner  
Baggrund for forslaget: 
Optimering og synergi ved sam-lokalisering af aktiviteter og foreningers brug af 
faciliteter: reduceret kvadratmeter-antal, driftsudgifter, renovering og vedligehold samt 
mulighed for nye fællesskaber. 
Jf. folkeoplysningsloven så skal kommunen stille ledige og egnede lokaler til rådighed for 
det folkeoplysende foreningsarbejde, så en forudsætning er, sam-lokalisering sker dialog 
med foreningerne. 
Idrætsrådets kommentar: Vi skal anmode om, at få præsenteret eksempler til 
nærmere beskrivelse af forslaget. Og at foreningerne/idrætsrådet tages med i 
dialog såfremt der arbejdes videre med dette.  
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 



  
Pkt. 50 - Pulje til materialer og udstyr 
2024   2025  2026  2027  
505     505    505   505 i tusind kroner 
Baggrund for forslaget: 
I henhold til Folkeoplysningslovens §2 skal kommunalbestyrelsen sikre rammerne for og 
herunder yde tilskud til, at børn, unge og voksne kan etablere og tage del i en 
folkeoplysende virksomhed. Der er ikke krav til tilskudets størrelse. 
Idrætsrådets kommentar: Det er med bekymring vi læser, at denne pulje 
ønskes beskåret. I en periode hvor Kalundborg er Bevæg dig for livet 
visionskommune bør der være ekstra muligheder for at udvikle på idrætterne og 
etablere nye idrætter. 
 
  
  
Pkt. 55 - Lokaletilskud - foreninger 
2024 2025 2026 2027  
250    250   250   250 i tusind kroner 
Baggrund for forslaget: 
I henhold til Folkeoplysningslovens § 25 skal kommunalbestyrelsen yde tilskud med 
mindst 65 % af driftsudgifterne til lokaler, haller samt lejrpladser, der ejes eller lejes til 
aktiviteter til børn og unge under 25 år. Ifølge de lokale retningslinjer ydes der et tilskud 
på 85 % af driftsudgifterne til medlemmer under 25 år. 
Idrætsrådets kommentar: Forslaget kan have betydning for foreningernes 
overlevelse. Der kan også give en ulighed mellem foreningerne. Foreninger der 
ikke selv ejer lokalefaciliteter, men får dem stillet til rådighed fra kommunen 
rammes ikke af denne besparelsen. Besparelsen rammer særligt foreninger med 
børn og unge under 25 år. Hvilket ikke harmonerer med de intentioner, 
kommunen ellers har for at børn og unge under 25 år kan dyrke idræt og andre 
aktiviteter.  
 
 

Så alt i alt håber vi på, at man i kommunalbestyrelsen vil genoverveje de 
besparelser, der rammer idrætslivet og dermed de frivillige i kommunen.  
 

 
 


